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Zápis ze 78. setkání Poradního sboru RMB pro rodinu ze dne 16. 6. 2017 
 
  
 
 

 
Místo setkání: zasedací místnost Klubu zastupitelů, Mečova 5, Brno 
Účastníci: členové Poradního sboru RMB pro rodinu dle prezenční listiny, která je přílohou zápisu. 
 
Téma schůze: 
 

1. Shrnutí činnosti za I. pololetí 2017 
2. Rozšíření spolupráce v oblasti podpory rodiny mezi magistrátem města Brna a jednotlivými 

městskými částmi – informace k aktuální situaci 
3. Kampaň Brněnské dny pro seniory – informace k připravované kampani 
4. Různé 

 
Zahájení: 
 
Paní předsedkyně PSpR spolu s MUDr. Proskovou zahájily schůzi a přešly k jednotlivým bodům 
programu. 
 
Ad 1. Shrnutí činnosti za I. pololetí 
 

K tématu hovořila Mgr. Eva Rossi, vedoucí Oddělení rodinné politiky MMB: 
V prvním pololetí roku 2017 proběhly následující aktivity: městská sbírka hraček, účast v kampaních 
Národní týden manželství a Týden pro rodinu, aktualizace webového portálu, spuštění aplikace Mapa 
přístupnosti Brna  pro osoby s omezenou schopností pohybu. Probíhá příprava schůzky se zástupci 
městských částí pro navázání spolupráce v oblasti rodinné politiky. Probíhá příprava Brněnských dnů 
pro seniory a pokračuje příprava interaktivní mapy pro rodiny.  
 
V druhé půli roku bude probíhat aktualizace Katalogu prorodinných organizací a služeb ve městě Brně 
a uvažuje se rovněž o zřízení nového Family Pointu v prostorách  Živnostenského úřadu v budově 
Magistrátu města Brna  Malinovského nám 3. 
 
Návrh otevření výše zmíněného Family pointu měl pozitivní ohlas. Z diskuse, která následovala, 
vyplynula zejména potřeba lépe označit bezbariérový přístup do budovy a zajistit snazší otevírání 
vstupních dveří. 
 
Mgr. Eva Rossi: 
Druhé kolo dotací bude schvalováno Zastupitelstvem města Brna dne 20. 6. Spolupráce s Kú JMK na 
tvorbě koncepčních materiálů. Uskutečnily se dva semináře: školení v komunikaci s osobami s různým  
postižením a seminář práva pacientů. Oba semináře byly velmi úspěšné, a proto se připravuje jejich 
pokračování i navyšování kapacity účastníků. Dále proběhly CLV kampaně v rámci Týdne pro rodinu, 
schůzka se zástupci seniorských organizací a mezinárodní konference o stárnutí. 
 
Bc. Drahomíra Tesařová: 

V rámci městské sbírky hraček bylo obdarováno 14 organizací: Host-Home -Start, Společnost 
podané ruce, Sdružení Petrov, Centrum pro dětský sluch Tamtam, SOS dětské vesničky, 
Paspoint, Klára pomáhá, Diecézní charita Brno, Family pointy, Policie ČR, Poliklinika 
Zahradníkova, Poliklinika Lesná,  Dětská skupina Fr. Skaunicové, Živnostenský úřad  města 
Brna 
 



2 

 

 
 
 
 
 
 
Národní týden manželství a Týden pro rodinu byly podpořeny ze strany MMB vytvořením 
souhrnného letáku akcí, propagací v MHD, vyvěšením letáků v CLV vitrínách. 15. května se uskutečnil 
Kulatý stůl rodinné politiky. Bc. Tesařová podtrhla důležitost spolupráce s odborem sociální péče 
v oblasti prevence. Byla zahájena aktivita „Hledáme své kořeny“, v rámci které byly distribuovány 
obrázky „stromu života“ do mateřských center a základních škol v Brně. Proběhla výstava Obrazy 
rodičovství, která měla velmi pozitivní ohlas. Někteří členové Poradního sboru vyjádřili zájem                      
o uskutečnění další výstavy příští rok. Dotační tituly , které měly v roce 2017 dvě kola a jsou 
vyhlašovány pro oblasti: činnosti v oblasti podpory rodiny (v prvním kole podpořeno 35 projektů, ve 
druhém přihlášeno 25) a činnost v oblasti Aktivity realizované v rámci Plánu aktivního stárnutí ve 
městě Brně pro rok 2017 (v prvním kole podpořeno 25 projektů, ve druhém přihlášeno 22).   Bc. 
Tesařová zmínila aktualizaci Katalogu prorodinných organizací a služeb a poprosila přítomné o pomoc 
a spolupráci se shromažďováním kontaktů na organizace. 
 
Pan náměstek Mgr. Hladík: 
Byly otevřeny Family Point a Senior Point v městské části Brno-Lesná a do budoucna je  v plánu, aby 
tento Family Point se stal kontaktním. Od prvního října vstupují v účinnost Pravidla pronájmu bytů v 
domech v majetku statutárního města Brna a podmínky zajišťování bytové náhrady. Tento dokument 
bude jedním z bodů dalšího setkání PSpR.  Počínaje měsícem září máme v plánu zavést pravidelné 
snídaně s aktéry rodinné politiky. Rovněž padl návrh na uskutečnění veletrhu MC, RC, Center pro 
rodinu a seniorských aktivit. Návrh se setkal s velmi pozitivním ohlasem a rozvinula se k němu 
následující diskuse: 
 
MUDr. Prosková: 
Akci je potřeba dát jednotný rámec. Je možné začít oslovovat organizace, které už v této přípravné 
fázi si mohou vzájemně vyměňovat kontakty. Samotný veletrh pak může přispět k dalšímu navázání 
spolupráce. Zároveň by veletrh přitáhnul i rodiny, pro které bude připravený program. 
Podtrhla se důležitost pořádat tento veletrh jako veřejnou akci přístupnou všem občanům města 
Brna. 
Z časového hlediska bude možné veletrh pořádat v příštím roce, pravděpodobně během jara. 
 
Mgr. Eva Rossi: 
Uspořádat veletrh v parku v Lužánkách, ideálně v rámci Týdne pro rodinu. 
 
Paní Ondrůjová: 
Veletrh pojmout jako zahájení Týdne pro rodinu. Organizace se zde mohou prezentovat a zároveň 
ukázat, jaké aktivity na Týden pro rodinu připravily. Součástí zahájení by byl opět Kulatý stůl s aktéry 
RP města Brna. 
 
Pan náměstek Hladík: 
Veletrh je možné upořádat i v rámci Týdne respektu k porodu. 
 
K tématu veletrhu už nebyly další podněty. 
 
Pan náměstek Hladík: 
1. prosince se uskuteční koncert pro všechny aktéry činné v rodinné politice. Od 27. do 30. prosince 
budou zdarma otevřena všechna sportoviště, která vlastní nebo financuje město Brno. 
 
MUDr. Prosková: 
Zapojení městských částí a jejich sportovišť. 
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Mgr. Eva Rossi: 
V rámci spolupráce oslovení studentů a pracovníků Fakulty sportovních studií Masarykovy univerzity. 
 
Mgr. Jana Pízová, DiS.: 
Návrh působí spíš proti rodině. Jednak jsou zaměstnanci sportovišť nuceni jít do práce, jednak 
návštěva sportovišť může odvádět rodiny s dětmi od návštěvy příbuzných. 
 
Ostatní členové Poradního sboru se přiklání k realizaci této akce. Vánoční svátky končí 26. prosince, 
zbytek dnů do konce roku je navíc pracovní. 
 
Mgr. Eva Rossi: 
Spolu s JMK příprava a koordinace soutěže Křesadlo pro dobrovolníky. Nutná masivní veřejná 
podpora dobrovolnictví. Již se připravuje memorandum o spolupráci mezi městem Brnem a JMK a 
uživatelská příručka. Soutěž proběhne na podzim, kdy porota vybere vítěze ze seznamu 
dobrovolníků, kteří budou navrženi veřejností.  Prosí o pomoc s propagací soutěže. Cena Křesadlo 
bude více představena na dalším setkání PSpR. 
 
Mgr. Ing. Vondráčková uvedla dva podněty, které ji zaujaly na mezinárodní konferenci Stárnutí a 
mezigenerační vztahy: 
Možnost vytvoření speciální kartičky pro osamělé seniory. Kartička by obsahovala instrukce sepsané 
seniorem, které by posloužily v případě, že by se seniorovi něco stalo, jako návod na to, o co je nutné 
se u něj doma postarat v době jeho nepřítomnosti. Záchranné složky by byli informováni o existenci a 
přesném umístění této kartičky. 
Rovněž navrhla uspořádání veletrhu zdraví pro seniory.  
 
Mgr. Draholová: Obdoba veletrhu pro seniory probíhá v rámci kampaně Brněnské dny pro zdraví, 
aktivity však neprobíhají centrálně na jednom místě, ale v jednotlivých partnerských organizacích, 
které jsou do projektu zapojeny. 
 
Mgr. Eva Rossi: 
Hodnotí pozitivně možnost uspořádat veletrh, např. v rámci Brněnských dnů pro zdraví. Uspořádání 
akce na jednom místě by bylo vhodné, např. na nám Svobody. Důležité je zapojení co nejširší skupiny 
aktérů a umožnění seniorům nechat se zdarma vyšetřit.  
Podobná akce, ale s trochu jiným zaměřením probíhá v OC Olympia a má velký úspěch.  
 
Ostatní členové také souhlasí s návrhem na uspořádání veletrhu zdraví. 
 
Mgr. Jana Pízová, DiS.: 
Při přípravě kartičky pro osamělé seniory navrhuje spolupracovat se složkami Integrovaného 
záchranného systému. Je nutný jednotný vizuál.  Mělo by se jednat o kompetenci Odboru zdraví 
MMB. 
 
MUDr. Prosková: 
Odbor zdraví MMB má navázanou spolupráci se složkami IZS. Bylo by možné ji dále rozvíjet. 
Připravuje se rozšíření projektu dostupnosti defibrilátorů do dalších městských částí. Ten započal již 
v roce 2013, kdy bylo zakoupeno 17 AED přístrojů a vytvořen informační web. 
 
Pan náměstek Hladík: 
Přítomné seznámil s průběhem mezinárodního semináře komunálních politiků. Město Brno bylo 
velkou inspirací pro ostatní. 
 
K prvnímu bodu už neměl nikdo ze zúčastněných další připomínky, a proto Mgr. Ing. Vondráčková 
přešla k bodu 2. 
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Ad 2. Rozšíření spolupráce v oblasti podpory rodiny mezi magistrátem města Brna a jednotlivými 
městskými částmi – informace k aktuální situaci 
 
Cílem je získat pro oblast podpory rodin za každou městskou část kontaktní osobu a podporu ze 
strany samosprávy.  
 
Bc. Drahomíra Tesařová: 
V první fázi budou osloveni tajemníci městských částí během sněmu tajemníků, který proběhne 23.6. 
Bude představena rodinná politika s důrazem na její průřezovost. Cílem není přidávat agendu 
městským částem, které navíc často rodinnou politiku „nevědomky“ dělají, ale získat kontaktní 
osobu, díky které budeme moci lépe šířit informace na  MČ a naopak lépe mapovat prorodinná 
opatření v jednotlivých MČ. Tajemníci budou požádáni o navržení kontaktní osoby z jednotlivých  
úřadů městských částí pro komunikaci s MMB. V městských částech, kde není dostatečná personální 
kapacita mezi úředníky může být kontaktní osobou i někdo s politiků, kterému je téma podpory rodin 
blízké. V druhé fázi budou rozeslány dopisy starostům městských částí, tak aby i oni byli o konání 
schůzky informováni. V září by měla proběhnout první schůzka s kontaktními pracovníky městských 
částí.  
Při diskusi byly rovněž identifikovány hrozby jako: nedostatečná personální kapacita některých úřadů 
městských částí, neochota spolupracovat, omezená pravomoc MMB úkolovat úřady městských částí. 
Důležitá je podpora starosty a tajemníka úřadu městské části. Možnost obrátit se na osoby, které 
v městských částech koordinují FamilyPoint, Seniorský klub nebo audit FamilyFriendlyCommunity.  
 
Mgr. Jana Pízová, DiS.: 
Na zářijové setkání pozvat dva až tři pracovníky za každou městskou část. Důležité je rovněž nastínit 
pracovní náplň kontaktního pracovníka a rozhodnout, zda se vytvoří nové pracovní místo, nebo 
rozšířit agendu stávajícího pracovníka. 
 
Mgr. Ing. Vondráčková: 
Zdůraznit, aby rodinná politika nespadala automaticky pod sociální odbor nebo sociálně právní 
ochranu dětí, ale spíše pod odbor školství. Do září připravit seznam městských částí, které mají zájem 
se zapojit a těch, které na výzvu nereagovaly – zazní informace na setkání PSpR 
 
Mgr. Eva Rossi: 
Městské části by měly samy rozhodovat, pod který odbor rodinná politika bude spadat. 
 
PhDr. Crhová: 
Důležité začít v malém měřítku a dát si malé cíle. Vliv má i pozitivní zkušenost a předávání informací 
mezi starosty městských částí navzájem. Doporučuje, aby pan náměstek Hladík oslovil starosty 
městských částí na sněmu starostů. 
 
K tomuto tématu nebyly další podněty, a proto Mgr. Ing. Vondráčková otevřela téma přípravy 
kampaně Brněnské dny pro seniory z bodu 3. 
 
Ad 3. Kampaň Brněnské dny pro seniory – informace k připravované kampani 
 
Mgr. Eva Rossi: 
Byly osloveny organizace, které se pravidelně zapojují, a některé organizace se hlásí i samy. Kampaň 
je situována k prvnímu říjnu, během měsíce září a října probíhá množství jiných akcí. Bude připraven 
souhrnný leták s akcemi, CLV ve vitrínách, městským částem budou rozeslány programy a bude 
uveden článek v brněnském Metropolitanu. Brněnská Akademie třetího věku připravuje přednášku 
v Sále Břetislava Bakaly. Organizace Filiánek připravuje program v Knihovně Jiřího Mahena. Stále je 
možnost zapojení dalších subjektů do kampaně. 
 
Program by měl být rozeslán členům Poradního sboru, kteří mohou pomoci s propagací 
prostřednictvím vlastních informačních kanálů. 



5 

 

 
PhDr.Crhová: 
Navrhuje vytvořit  pro seniory nějaký informační nástroj na téma „Co mám dělat, když…“. Mělo by se 
jednat o rady při běžných nehodách jako ztráta klíčů od bytu apod. 
  
Ostatní členové Poradního sboru informovali, že toto téma je pokryto množstvím kurzů, které pořádá 
např. Městská policie Brno. Řešení kritických situací by mělo zůstat primárně v kompetenci rodiny 
seniora. Je možné pobízet městské části k tomu, aby dělaly osvětové besedy na téma bezpečnosti,                 
a nebo udělat přednášku i během Brněnských dnů pro seniory. 
 
Ke třetímu bodu už nebyly další podněty, a proto Mgr. Ing. Vondráčková přešla k bodu 4. 
 
Ad 4. Různé 
 
Tématem příštího setkání by mělo být představení materiálu k bytové problematice, představení 
ceny Křesadlo a informace o vývoji situace s prorodinnými koordinátory na MČ. Jedna s dalších schůzí 
by měla být věnována tématu nové Koncepce rodinné politiky připravované MPSV. 
 
Paní Šléglová: 
Dotaz, zda se na MČ vede statistika sociálních pohřbů. Upozornila na příklad dobré praxe z Prahy 4, 
kdy MČ pronajala  hrobové místo, do kterého mohou být  urny důstojně uloženy a nezůstávají 
v pohřebních službách. 
 
Závěr: 
Paní předsedkyně poděkovala všem zúčastněným a ukončila jednání. 
 
Termín další schůze byl předběžně stanoven na pátek 15. 9. 2017 v 8.00hod.  a bude potvrzen dle 
časových možností pana náměstka. 
 
Zapsala: Bc. Drahomíra Tesařová ve spolupráci se studentkou na odborné stáži slečnou Veronikou 
Křížovou, dne 20. 6. 2017  
 
Přílohy:  
Prezenční listina 


